Якубенко Дарья Эдуардовна,

аспирант кафедры государственного права Института истории и права Хакасского государственного университета (ХГУ) имени Н.Ф. Катанова Dariasilch@mail.ru DOI: 10.18572/1813-1247-2022-2-14-17

Утрата доверия Президента РФ за ненадлежащее исполнение своих обязанностей: конституционноправовая ответственность главы субъекта РФ

В статье рассматриваются проблемы применения мер конституционно-правовой ответственности к высшему должностному лицу субъекта РФ по такому основанию, как утрата доверия Президента РФ за ненадлежащее исполнение своих обязанностей. Возможность влиять на выборных должностных лиц является основополагающей идеей демократии. Целью работы является анализ основания и правовой природы «утраты доверия». В статье проводится анализ основания утраты доверия Президента РФ за ненадлежащее исполнение обязанностей главой субъекта. В статье сформулированы предложения для решения спорных вопросов применения рассматриваемой меры конституционно-правовой ответственности.

Ключевые слова: конституционно-правовая ответственность, основания конституционно-правовой ответственности, меры конституционно-правовой ответственности, досрочное прекращение полномочий главы субъекта, утрата доверия президента, ненадлежащее исполнение обязанностей.

Loss of Trust of the President of the Russian Federation for Undue Fulfillment of Duties: The Constitutional Legal Liability of the Head of a Constituent Entity of the Russian Federation

Darya E. Yakubenko, Postgraduate Student of the Department of State Law of the Institute of History and Law of the Katanov Khakass State University (KhSU)

The article deals with the problems of enforcing constitutional and legal responsibility to the highest official of a subject of the Russian Federation on such basis as loss of confidence of the President of the Russian Federation for improper performance of his duties. The ability to influence elected officials is a fundamental idea of democracy. The purpose of the work is to analyze the basis and legal nature of the 'loss of trust'. The article analyzes the grounds for the loss of confidence of the President of the Russian Federation for improper performance of duties by the head of the subject. The article formulates proposals for solving controversial issues of the application of the considered measure of constitutional and legal responsibility.

Keywords: constitutional and legal responsibility, basis for constitutional and legal responsibility, measures of constitutional and legal responsibility, early termination of the powers of the head of the subject, loss of the President's confidence, improper performance of duties.